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Promisiuni

CAMERATA REGALĂ
Doina MOGA

În fine, peisajul muzical bucureştean, destul de şters
şi neinteresant în ultima vreme, s-a înnoit cu o formaŃie
camerală inedită, care, asemeni unui ghiocel ce străbate cu
gingăşia lui grosimea zăpezii, aduce în conştiinŃa sufletească
a melomanilor, un suflu proaspăt prin tălmăcirea cu har a
luminozităŃii şi profunzimii muzicii. Chiar de 1 martie, ca un
veritabil mărŃişor, CAMERATA REGALĂ şi-a făcut intrarea în
marea societate a muzicii, când a susŃinut un concert de
excepŃie, în cel mai reprezentativ loc pentru elita acestei arte,
Atheneul Român. Acolo şi atunci, orchestra fără dirijor a
interpretat cu nerv, acurateŃe, sensibilitate, muzicalitate şi
multă dăruire lucrări originale sau aranjamente pentru
coarde ale unor partituri celebre, dintre care amintesc
câteva: Haydn – „Serenada”, Brahms – „Dansul ungar nr. 5”,
Boccherini – „Menuet”, Borodin – „Dansurile bolovtiene”,
Strauss – „Perpetum Mobile” , Ceaikovsky – Dansul
mirlitonilor din suita „Spărgătorul de nuci”. Pasiunea,
entuziasmul, ca şi convingerea membrilor acestei formaŃii că
muzica este cea mai durabilă punte dintre suflete, a trezit
sala din rutina-i indulgentă, bucurând-o cu speranŃa, iubirea
şi optimismul lor. Formată din tineri talentaŃi cu vârste

cuprinse între 18 şi 27 de ani, majoritatea studenŃi ai
Conservatorului bucureştean, din anul I până la masteranzi,
plus doi elevi din ultimul an de la Liceul de Muzică ,,George
Enescu” (dintre care l-am recunoscut cu plăcere pe
carismaticul violoncelist Andrei NiŃescu, a cărui evoluŃie o
urmăresc cu uimire şi încântare încă de pe vremea când
instrumentul era mai mare decât el), Camerata Regală
constituită în anul 2009 sub înaltul patronaj al AlteŃei Sale
Regale Principele Radu al României, se remarcă deja printr-
un nivel artistic deosebit. Rezultat firesc al faptului că fiecare
membru al ei este motivat nu numai de entuziasm, talent şi
dorinŃa de afirmare, ci în primul rând de pasiunea şi energia
emoŃională proprie vârstei lui. De 1 martie, la Atheneul
Român a avut loc al doilea concert al formaŃiei după cel de
debut din decembrie de la Conservator şi urmat curând de
un al treilea, respectiv cel din 27 martie, programat la Sala
Mică a Palatului, ca şi de un turneu de promovare prin Ńară şi
străinătate. Iată cum, prin această orchestră de cameră,
tânăra generaŃie de muzicieni îşi ia destinul în propriile mâini
şi dă o discretă, dar fermă lecŃie de profesionalism şi simŃ
moral, atât de binefăcător în această perioadă confuză pe
care o traversează societatea noastră. Ce poate fi mai
frumos şi mai constructiv decât să promovezi talente şi să
propovăduieşti muzica? Ori asta face Camerata Regală. De
aceea, adaug aplauzelor melomanilor, urarea mea de mult
succes şi cât mai multe astfel de seri încântătoare!.

Matei Bucur
Mihăescu

Vasile DONOSE

Muzica este, fără îndoială, una
dintre cele mai fascinante forme de
manifestare a spiritului uman. Din
această perspectivă este greu de
presupus că s-ar putea înŃelege, în
profunzime, ordinea supremă a
universului fără cunoaşterea valorilor
fundamentale ale acestei arte pe care
compozitorul, esteticianul şi
filozoful Dimitrie Cuclin o definea
ca fiind ,,spaŃiul de mişcare a
sufletului omenesc între plus
infinitul bucuriei şi minus infinitul
întristării”. ,,Muzica este respiraŃia
statuilor, poate liniştea tablourilor”
preciza poetul austriac Rainer
Maria Rilke (1875-1926). Fără
muzică nu-l poŃi înŃelege nici pe
marele poet german Hölderlin
(1770-1843) şi nici pe istoricul,
criticul literar, esteticianul şi
prozatorul român George
Călinescu (1899-1965), care
preciza în volumul de eseuri
,,Muzică şi literatură” (1966) că
muzica exprimă ,,ordinea superioară a
universului”.

Fără îndoială că asemenea
cugetări ar putea fi evocate într-un
nesfârşit număr de pagini pentru a
putea accede la înŃelegerea profundă a
fenomenului muzical, ca fenomen
deosebit de complex în definirea rolului
pe care această artă îl poate avea în
afirmarea universului din om.

AcŃiunea nocivă a fenomenului
,,kitsch” care, după cât se pare a
dobândit dimensiuni agresive pe
formele de suprafaŃă ale artei, pe
modalităŃile mai accesibile publicului

larg, nu poate duce decât la confuzia
valorilor, la eludarea elementelor
directoare pentru stabilirea unor
deprinderi estetice, favorabile prostului
gust. ,,Prostul gust”, spunea filozoful
german Nicolas Hartman (1882-1950),
întemeietorul ,,ontologiei critice” ,,este
atât de periculos şi dizolvant în artă,
fiindcă el rămâne de nepătruns celui
care nu are, el însuşi, un simŃ sigur
pentru formă şi măsură; el poate orbi,
de aceea, cercuri întregi de oameni şi
să-i pervertească estetic. Dacă refuzul
ideologicului, al contactului cu celelalte
forme ale spiritului uman, duc la
dezumanizarea artei, la

deculturalizarea ei, prin lipsa substanŃei
de idei, manifestările ce stau sub
semnul nonvalorilor kitsch năruie însuşi
edificiul specific al creşterii artistice,
conduc, treptat spre o tot mai
accentuată pervertire a gustului şi a
descalificării artei” (Nicolas Hartman –
Estetica, Ed. Univers, 1974, pag. 444).

Cititorul acestor rânduri s-ar
putea întreba desigur, de ce am făcut
aceste consideraŃii de ordin estetic
într-un text consacrat fenomenului
Matei Bucur Mihăescu. Răspunsul
este desigur, pe cât de simplu, pe atât
de important sub raportul axiologiei

culturii. Fenomene ca acelea
semnalate de Nicolas Hartman sunt
prezente în proporŃii alarmante în
mentalitatea subumană românească.
Se impune o întrebare: Se fac în
România de azi eforturile cuvenite
pentru punerea în valoare a talentelor
muzicale excepŃionale care ar trebui să
fie o adevărată mândrie naŃională? Se
împlinesc în curând opt ani de când
mama şi bunicii lui Matei m-au invitat la
Liceul de muzică “George Enescu” din
Bucureşti să-l ascult pe elevul-pianist
despre care ei credeau - şi aveau
dreptate - că micul pianist se născuse
cu un talent ieşit din comun. Acelaşi

gând îl împărtăşeau şi profesorii de
pian ai liceului, în frunte cu
directorul acestuia, Horia Sabin
Drăgoi. S-au depus eforturi
lăudabile pentru ca mediul de
dezvoltare a acestui fenomen al
muzicii româneşti să dea măsura
excepŃionalului său talent. Numărul
compoziŃiilor sale este de-a dreptul
impresionant abordând genuri
diverse (vocale, instrumentale,
vocal-simfonice, simfonice)
însumând peste 80 de compoziŃii a
căror trăsătură comună este
consistenŃa emoŃionalităŃii şi
virtuozitatea tehnicii. Când rostesc
aceste cuvinte gândul mă duce la o

superbă cugetare rostită de eminentul
istoric literar, estetician şi eseist român,
clujanul Liviu Rusu (1901-1986), care
spunea: ,,artist cu adevărat este acela
în sufletul căruia glasul eului originar,
adică al profunzimilor, a reuşit să
copleşească glasul eului derivat (...)”.

S-ar putea vorbi desigur încă
foarte mult despre acest fenomen ca de
altfel despre multe altele. Voi încheia
aceste scurte consideraŃii, cu o
întrebare: Vom dobândi oare noi, ca
popor, conştiinŃa responsabilităŃii pe
care o avem faŃă de propriul nostru
destin?
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